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POSICIONAMENT SOBRE NOVES FACULTATS I
NUMERUS CLAUSUS

L’Assemblea General del Consell d’Estudiants de Medicina de Catalunya, màxim òrgan de

representació de tots els estudiants de Medicina de Catalunya, en la sessió celebrada el 14

d’abril de 2023 a les XXXV Jornades d’Estudiants de Medicina de Catalunya, celebrades a

Barcelona, ha adoptat l’acord d’aprovar el següent posicionament.

Context:

El creixement de Facultats en els últims anys ha estat dràstic nacionalment, passant de 28 a

55 facultats en 15 anys. Tan sols a Catalunya disposem de 1131 places per al Grau en Medicina

(1), distribuïdes en 9 facultats.

El CEMCAT considera que aquest fet ens obliga a qüestionar-nos la necessitat real de

l'obertura de noves facultats i de l’augment de places. Les places d’Especialitat MIR ofertes

els últims anys no s’ajusten a la demanda dels estudiants, de forma que hi ha una gran

quantitat d’estudiants respecte a les places MIR ofertes. Concretament, aquest any un total

de 12251 estudiants es van presentar a l’examen per accedir al MIR, dels quals només 8550

van aconseguir la seva plaça (2). Com es recull en el document de “Consideracions de la

Conferència Nacional de Degans de Facultades de Medicina Espanyoles (CNDFME) sobre la

proposta dels Ministeris d'Universitats i de Sanitat d'incrementar les places de nou ingrés

d'estudiants del Grau en Medicina en un 15%” (3) popularment es confon la manca

d’especialistes amb una “manca de metges”. Per últim, cal comentar que s’estima que la ràtio

docent-alumne és molt baixa, en un estudi presentat per la mateixa CNDFME (4).

Per tot això, el CEMCAT exposa:

● L’alumnat de Medicina de Catalunya considera que hauria de posicionar-se respecte als

NNCC i NNFF. I considera que l'obertura de noves facultats de Medicina només

s’hauria de fer quan augmentin les places MIR de manera proporcional.



● És una gran despesa per l’Estat formar metges que finalment no podran exercir al

Sistema Nacional de Salut.

● La saturació d’estudiants de Medicina als hospitals va en detriment de la seva

formació, ja que augmenta la ràtio d’alumnes per metge, i en conseqüència,

disminueix l’atenció que rep l’estudiant, les seves possibilitats i adequades condicions

per aprendre.

● És imprescindible que es respectin els Numerus Clausus de les facultats, ja que un

augment del nombre d’estudiants suposaria l’increment de la ràtio estudiant/docent,

conduint a l’empobriment de la formació dels estudiants de medicina.

El CEMCAT demana:

La proposta del Ministeri d'Universitats i del Ministeri de Sanitat d’ampliar els numerus clausus

de les facultats de Medicina nacionalment en un 15% (uns 1200 estudiants de Medicina més que

l’any passat) no és proporcional a l’augment en el nombre de places MIR, que només ha estat de

362 (6).

Hi ha un major nombre d’opositors que de places, i per tant un cert nombre de metges graduats

sense plaça - es deixa un % d'alumnes ja formats amb recursos públics i que no poden exercir.

L’alumnat de Medicina de Catalunya creu què s’hauria de realitzar un estudi demogràfic amb

l’objectiu d'analitzar les necessitats reals respecte al nombre d'estudiants de medicina

necessàries en cada promoció en relació amb l'oferta de places d'Especialització MIR i la

necessitat futura de metges, en el moment de plantejar-se obrir noves facultats.

Aquest estudi hauria d’incloure els següents aspectes:

- Nombre de matriculats a 1r de Medicina per any

- Nombre de graduats de Medicina per any

- Nombre de graduats que es presenten a MIR per any

- Nombre de graduats que decideixen fer la residència a l’estranger per any

- Places d’especialitat MIR oferides per any

- Previsió de metges necessaris segons la demografia sanitària a Catalunya

L’alumnat de Medicina de Catalunya considera que aquest estudi demogràfic l’hauria de dur a

terme el Ministeri de Sanitat.



Les últimes mesures polítiques davant la falta aparent de metges especialistes han estat apostar

per un augment dels numerus clausus d'estudiants de Medicina. Cal tenir en compte que un

augment del nombre de metges graduats no implica directament un augment dels metges

especialistes disponibles, que han de passar per la via MIR les places del qual són limitades.

L’alumnat de medicina de Catalunya creu que s'hauria de posar un filtre més efectiu i

competent a l'actual respecte l'obertura de noves facultats de Medicina.

A l’hora de prendre la decisió d’obertura d’una nova facultat, l’alumnat de Medicina considera

que els possibles beneficis econòmics derivats de la seva obertura haurien de tenir poca

importància o no ser tinguts en compte.

L’alumnat de Medicina de Catalunya considera que a les facultats de Medicina hi ha un excés

d’alumnes que suposa una sobrecàrrega d’estudiants a les aules i facultats. A més, per tal de

respectar els Numerus Clausus, el CEMCAT estaria d’acord amb l'obertura de noves facultats

amb l’únic objectiu de redistribuir les places i reduir la ràtio alumne-professor i que en cap cas

això suposés un augment d’aquests Numerus Clausus. De manera que, si això succeís,

considerem que s’hauria de prioritzar el major nombre de places possibles a les universitats

públiques enfront de les privades.

La majoria d’estudiants de Medicina creu que és essencial evitar que les universitats públiques

perdin recursos envers les universitats privades.

En cas que fos necessari reduir el nombre de places d’accés a la carrera de Medicina, l’alumnat

de Catalunya pensa que s’haurien de reduir més places d'universitats privades en compte de

places d’universitats públiques.

El CEMCAT s’ofereix a col·laborar activament amb tot allò que sigui necessari per resoldre

aquesta situació, i es compromet a contactar amb altres institucions i/o persones per

complementar aquest posicionament amb dades sòlides i actuals.
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